

Abstracts

Birgit Sack: The female members of the Reichstag and the Länder parliaments belonging to the Zentrum and the Bayerische Volkspartei (1919-1933). A collective biography (pp. 1-32)

The collective biographical study of the female members of parliament of the *Zentrum* and the *BVP* shows a great homogeneity concerning social background and education. Experiences of sexual discrimination are a main reason for their involvement in the Catholic Women's and Trade organisations. The marital status and the generation to which the person belong determine the strength of their commitment in women's issues. For single working women this was closely coupled with the fight for education and jobs. Concerning the relationship between social profile and the likelihood of receiving a mandate it should be mentioned that, within the group under consideration, it was chiefly those female teachers organised in the *Verein katholischer deutscher Lehrerinnen* (Association of Roman Catholic German Female Teachers) who were able to establish themselves for a long period.

Nils Goldschmidt: Christian belief, economic theory and practical relevance. Walter Eucken and the 4th Addendum to the *Denkschrift* of the Freiburg Bonhoeffer Circle (pp. 33-48)

The importance of the Freiburg school around Walter Eucken to economic theory is beyond doubt; however, the contribution the school has made towards the standard-forming foundations of economic systems in general and the social market economy in particular does not receive much attention. The 4th Addendum to the *Denkschrift* (memorandum) of the Freiburg Bonhoeffer Circle (cf. HPM 4/1997) gives the opportunity to analyse the relationship between the norms and the economic systems in Eucken's work more closely. In this Addendum to the »Wirtschafts- und Sozialordnung« (economic and social order) written in 1942/43, the economists C. von Dietze, W. Eucken and A. Lampe name their guidelines for the development of an economic system which can be described as the interaction of the impulses originating from belief, theory and practical experience.

Andreas Metz: Partnership of limited durability. Adenauer and Erhard 1948/49 (pp. 49-81)

The director for economics in the Frankfurt Economic Council, Ludwig Erhard, and the CDU chairman in the British zone, Konrad Adenauer, joined forces in early 1949 to form a team which was destined to dominate the first federal government (and almost two decades of federal republican politics). This connection was for Adenauer an alliance of expediency to differentiate the CDU from socialist tendencies. Erhard, originally an FDP-man, made his decision for the CDU/CSU because his economic policies were in danger of failing due to internal CDU/CSU conflicts. Adenauer regarded Erhard at first with hidden distrust, which changed into open rejection shortly after the formation of the government. A view of both their biographies shows two men of opposing characters.

Ulrich von Hehl: The politician as an eye-witness. Heinrich Krone's view of the Adenauer era (pp. 83-104)

Heinrich Krone (1895-1989), for many years close political confidant of and adviser to the first Federal Chancellor, is shown by his diary entries to be an excellent observer of Adenauer's era. This is demonstrated in the report above all in terms of his relationship to Adenauer, the crisis surrounding the presidential elections in 1959, the conduct in office of Heinrich Lübke, the Federal President, and the multitude of hindrances encountered in the changeover to Adenauer's unpopular successor, Ludwig Erhard.

Torsten Oppelland: The Protestant Group of the CDU/CSU, 1952-1969 (pp. 105-143)

The Protestant Group within the CDU/CSU (Evangelischer Arbeitskreis, EAK), founded in 1952, succeeded in the 50's in forcing the reduction of the influence exercised by the Heinemann-Niemöller group in German Protestantism and in firmly binding the conservative Protestant voters to the CDU and CSU. In the early 60's stagnation began to set in. Attempts were made to overcome this stagnation through activities in public, within the church and in the party. Institutional reforms sought to activate the membership of the EAK. The prominence of the EAK chairman, Gerhard Schröder, who was considered a possible successor to Adenauer and Erhard, drew increased public attention to the annual conferences of the EAK. A high-powered commission was formed to develop a dialogue with the church. However, the trend towards the left within the church could not be halted; neither was the EAK able to strengthen its position within the CDU/CSU for any length of time. Both the EAK and the party as a whole were in need of reform in the late 60's.

Bernd Schäfer: The Church policy of the East-CDU and the Roman Catholic Church in the Soviet Zone/GDR (pp. 145-165)

Not much light has been shed so far on the policy of the East-CDU towards the Roman Catholic Church in the Soviet Zone/GDR. This policy was overshadowed by the policies towards the Protestant Churches and was considerably less successful. After the Roman Catholic support for the foundation of the CDU in 1945, the relationship to the Church altered in the following decades analogous to the policy of the SED and therefore also to the leadership of the East-CDU. The various instruments of the central CDU policy towards the Roman Catholic Church were applied in close cooperation with the SED and under the guidance of the Ministry of State Security. The East-CDU and the Roman Catholic Church were able, however, in certain local cases such as in the Eichsfeld, to work together and even to limit the power of the ruling SED.

Günter Buchstab: Hans Katzer. In memory of a socio-politician from the Rhineland (pp. 167-174)

On 31 January 1999, the former Minister for Employment and Social Security (1965-1969), Hans Katzer, would have been 80 years old. The CDU politician, who died on 18 July 1996, was for many years chairman of the CDU »Social Committees« (CDA). The report describes the life and work of the socio-politician born in Cologne.

Theresia Theurl: Currency reforms in German history since 1871 (pp. 175-200)

The first standardization of the German currency in 1871 was followed by currency reforms after the First and Second World Wars. Currencies had to be replaced which had been rendered worthless by inflation and in which trust could no longer be placed. With the political and monetary integration of the Saarland in 1957/59 and that of the former East German *Länder* in 1990, the population of these regions adopted a new currency. The Deutschmark currency area was extended. However, the introduction of a new currency is just the surface. The additional alterations selected for implementation in the monetary order are the determining factor, together with the way in which non-monetary elements of the economic order are developed. This is also valid for the next currency reform, the introduction of the Euro in Germany.

Bernd Sprenger: 50 years currency reform. 1948 and the consequences to economic policy (pp. 201-218)

The currency reform of 1948 was necessary to remove the excess money and the repressive national debt following World War II. At the same time it marked a turning point for Germany. Together with a speedy restructuring of the economic order – abandoning government control and introducing market economy – the currency reform set the foundation for the surprisingly rapid reconstruction of West Germany. The Deutschmark progressed – although its chances for success were judged rather sceptically at first – to become the most stable and the second most important currency in the world.

Manfred J. M. Neumann: The German currencies in the international currency structure since World War II (pp. 219-226)

Following its introduction in 1948 and its admission into the world monetary system of Bretton Woods in 1952, West Germany's Deutschmark experienced a success story without parallel, contrary to the East German currency. The Deutschmark's rise in the 60's to its leading role as world reserve currency, second only to the dollar, its role as pacemaker in the fight against global inflation in the 70's and its function as stabilising anchor for the European Monetary Union at the beginning of the 80's would have been unthinkable without political and social agreement on the importance of a stable currency. The Euro will be measured against this model in the coming decades.

Marie-Luise Recker: The social structures of the parties in West Germany 1945-1990 (pp. 227-236)

The essay describes the methodical approach and intention of a research project on the social-structural development of the parties in the Federal Republic of Germany from 1945 to 1990. The aim is to show the flux of membership as well as to point out the reflection of the general social change in the parties. An overall attempt is made to show the different backgrounds and socialisation paths of the party members, to more closely define the representation of the different strata within the parties and to identify the importance of denominational, gender, age and origin influences on the ›image‹ of the parties.

Ernst Friedrich Jung: Genscher's »Memoirs« in retrospect (pp. 237-254)

The former Foreign Secretary, Hans-Dietrich Genscher, played an important role in German reunification and in European integration. In the light of recent findings, his memoirs, published in September 1995, warrant closer scrutiny. On the subjects of inner-German politics, reunification, European integration and Soviet expropriation 1945-1949 there are gaps, contradictions and some favourable representation.

Résumés

Birgit Sack: Les députés féminins au Parlement du Reich et à l'Assemblée des Länder issus du Zentrum et de la Bayerische Volkspartei (1919-1933). Une biographie collective (pp. 1-32)

L'analyse de cette biographie collective des députés féminins du Zentrum et de la BVP aboutit au constat d'une grande homogénéité au regard de l'origine sociale et de la formation. Des expériences de discrimination dues au sexe constituent une impulsion centrale en faveur de l'engagement dans les unions catholiques féminines ou professionnelles. Le statut familial et l'appartenance à une génération motivent l'engagement en faveur de la »question de la femme«. Pour les femmes célibataires ou exerçant une profession, celui-ci était étroitement lié au combat pour la formation et le travail. Il faut cependant retenir qu'au regard du rapport entre profil social et chances de mandat, ce sont, parmi les groupes étudiés, notamment les enseignantes organisées au sein de l'Union des Enseignantes Catholiques Allemandes (VKdL) qui purent se maintenir à long terme.

Nils Goldschmidt : Foi chrétienne, théorie économique et relation à la pratique. Walter Eucken et l'annexe 4 du Memorandum du cercle Bonhoeffer de Fribourg (pp. 33-48)

Sur le plan de la théorie économique, l'importance de l'École de Fribourg autour de Walter Eucken est indiscutable; on néglige en revanche sa contribution en faveur des normes fondamentales des ordres économiques en général et de l'Économie sociale de marché en particulier. L'annexe 4 du Memorandum du Cercle Bonhoeffer de Fribourg (v. HPM 4/1997) permet d'analyser de plus près la relation qu'établit Eucken entre action normative et ordre économique. Dans cette annexe consacrée à »l'ordre économique et social«, rédigé en 1942/43, les économistes C. von Dietze, W. Eucken et A. Lampe définissent leurs lignes directrices pour le développement d'un ordre économique, lequel pourrait se traduire par la conjonction des impulsions de la foi, de la théorie et de la pratique.

Andreas Metz: Une compagnie à durée limitée. Adenauer et Erhard 1948/49 (pp. 49-81)

Le directeur économique du Conseil Economique de Francfort, Ludwig Erhard, et le Président de la CDU en zone britannique, Konrad Adenauer, s'allieront au printemps 1949 pour former un couple qui devait dominer le premier gouvernement fédéral (et presque deux décennies de

politique en République Fédérale). Ce lien était pour Adenauer une alliance d'intérêt, afin de couper nettement la CDU de courants socialistes. Erhard, qui était à l'origine un homme de la FDP, se décida pour l'Union Démocrate-Chrétienne parce que sa politique économique menaçait d'échouer face aux conflits internes à la CDU/CSU. Dès le début, Adenauer rencontra Erhard avec une méfiance dissimulée, qui se mua peu après la formation du gouvernement en un rejet ostensible. Un coup d'œil sur les deux biographies montre d'ailleurs deux hommes aux caractères diamétralement opposés.

Ulrich von Hehl: L'homme politique en tant que témoin d'une époque. Heinrich Krone comme observateur de l'ère Adenauer (pp. 83-104)

Heinrich Krone (1895-1989), confident politique et conseiller du premier Chancelier fédéral, s'avère, dans ses journaux intimes, un excellent observateur de l'ère Adenauer. Cela est particulièrement mis en évidence par ses observations sur sa relation avec Adenauer, sur la crise autour des présidentielles de 1959, mais également sur le mandat du Président fédéral Heinrich Lübeck ainsi que sur la transition pleine d'obstacles vers le successeur mal aimé d'Adenauer, Ludwig Erhard.

Torsten Oppelland: Le Groupe Protestant de la CDU/CSU, 1952-1969 (pp. 105-143)

Fondé en 1952, le Groupe Protestant (EAK, Evangelischer Arbeitskreis) de la CDU/CSU parvint dans les années 50 à faire reculer l'influence du groupe Heinemann-Niemöller au sein du protestantisme allemand et à ancrer solidement l'électorat protestant-conservateur dans la CDU/CSU. La stagnation fit son apparition au début des années 60. Elle devait être palliée par des activités sur le plan public, sur celui de l'Église et enfin du parti. Des réformes institutionnelles devait également activer les adhésions à l'EAK. L'éminence de son président, Gerhard Schröder, qui passait pour le successeur potentiel d'Adenauer et d'Erhard, procura aux congrès annuels de l'EAK une attention accrue. Une commission composé de personnalités éminentes, devait mener le dialogue avec l'Église. On ne parvint cependant pas à contenir la tendance gauchiste dans l'Église. C'est pourquoi l'EAK ne réussit pas à conforter durablement sa position au sein de l'Union. À l'EAK comme dans l'ensemble du parti, le besoin de réformes demeurait aigu à la fin des années 60.

Bernd Schäfer: La politique de la Ost-CDU et l'Église catholique en zone d'occupation soviétique puis en RDA (pp. 145-165)

La politique vis à vis des églises menée par la Ost-CDU en direction de l'Église catholique dans la zone d'occupation soviétique puis dans la RDA a jusqu'ici à peine été mise en lumière. Elle demeurait dans l'ombre de la politique concernant les églises protestantes et connaissait nettement moins de succès. Après le soutien catholique à la fondation de la CDU en 1945, la relation avec l'Église s'accorda, dans les décennies suivantes, avec la politique de la SED, entraînant aussi avec elle la direction de l'Ost-CDU. Les instruments de la politique centrale de la CDU concernant l'Église catholique étaient ainsi appliqués en étroite collaboration avec la SED et sous la conduite du Ministère de la Sécurité d'État. En revanche, ce n'est que dans quelques situations d'exceptions locales, comme dans la région du Eichsfeld, que la Ost-CDU et l'Église catholique purent coopérer et même limiter la domination de la SED.

Günter Buchstab: À la mémoire d'un Sozialpolitiker rhénan (pp. 167-174)

Décédé le 18 juillet 1996, Hans Katzer, natif de Cologne, homme politique de la CDU, ancien Ministre fédéral pour l'emploi et l'ordre social (1965-69) et longtemps Président des »Commissions Sociales« (CDA) de la CDU, aurait fêté ses 80 ans le 31 janvier 1999. L'article décrit la vie et l'œuvre de Katzer.

Theresia Theurl: Changements monétaires dans l'Histoire allemande depuis 1871 (pp. 175-200)

A la toute première unification du système monétaire allemand en 1871 succédèrent, après la Première puis la Seconde Guerre Mondiale, des réformes monétaires. Il s'agissait de remplacer des monnaies desquelles la confiance s'était détournée du fait de l'inflation. Avec l'intégration politique et monétaire de la Sarre en 1957/59 ainsi que des nouveaux Länder en 1990, la population de ces régions adopta une nouvelle monnaie. La zone monétaire Mark subissait un nouvel élargissement. L'introduction d'une nouvelle monnaie n'est d'ailleurs qu'un phénomène superficiel. Ce qui est déterminant est de savoir quels changements supplémentaires dans l'ordre monétaire seront mis en pratique et comment cela influencera les éléments non-monétaires de l'ordre économique. Ceci vaut également pour la prochaine réforme monétaire, l'introduction de l'Euro en Allemagne.

Bernd Sprenger: 50 ans de réforme monétaire. 1948 et les conséquences dans la politique économique (pp. 201-218)

La réforme monétaire de 1948 était nécessaire pour éliminer l'excédent monétaire ainsi que la pression de la dette de l'État héritée de la Seconde Guerre Mondiale. Elle marqua simultanément un tournant pour l'Allemagne. Avec la transformation rapide de l'ordre économique – rejet de l'Économie de contrainte et introduction de l'Économie de marché – la réforme monétaire posait les bases d'une reconstruction économique étonnamment rapide de l'Allemagne de l'Ouest. En dépit des pronostics initialement sceptiques sur ses chances de succès, le D-Mark devint la monnaie la plus stable et la deuxième en importance dans le monde.

Manfred J. M. Neumann: Les monnaies allemandes dans le Système Monétaire International depuis la Seconde Guerre Mondiale (pp. 219-226)

Après sa mise en circulation en 1948 puis son entrée dans le Système Monétaire International mis en place à Bretton Woods en 1952, le D-Mark connut, contrairement à la Ost Mark, un destin dont la réussite n'a pas d'équivalent. Son accession au rang dirigeant des monnaies de réserve mondiale, juste derrière le Dollar dans les années 60, son rôle de leader dans la lutte contre l'inflation à l'échelle mondiale durant les années 70 ainsi que sa fonction stabilisatrice pour le Système Monétaire Européen au début des années 80, tout cela aurait été impensable sans le consensus politique et social autour de l'importance d'une monnaie stable. C'est à l'aune de cet exemple que l'on évaluera l'Euro dans les décennies à venir.

Marie-Luise Recker: Les structures sociales des partis en Allemagne de l'Ouest 1945-90 (pp. 227-236)

Cet essai décrit un projet de recherche consacré au développement de la structure sociale des partis en République Fédérale entre 1945 et 1990. L'objectif fixé est de représenter le mouvement des adhérents ainsi que de calculer le réflexe de la transformation sociale habituelle dans les partis. Globalement, il a été entrepris de mettre en lumière les différents milieux et voies de socialisation des adhérents de partis, de déterminer plus précisément la représentation des différentes couches sociales dans les partis ainsi que de trouver l'impact des facteurs confession, sexe, âge et de l'origine en général sur le profil des partis.

Ernst Friedrich Jung: Rétrospective des Mémoires de Genscher (pp. 237-254)

L'ancien Ministre fédéral des Affaires étrangères Hans-Dietrich Genscher joua un rôle important dans la réunification allemande ainsi que dans le processus d'intégration européenne. Ses Mémoires publiés en septembre 1995 méritent un examen critique à la lumière des connaissances récentes. Des lacunes, des contradictions et des représentations édulcorées apparaissent à propos de thèmes comme la Deutschlandpolitik, la réunification, l'Intégration européenne et les expropriations soviétiques de 1945 à 1949.

Resúmenes

Birgit Sack: Las diputadas del Partido del Centro y de la Bayerische Volkspartei en el Reichstag y en los parlamentos de los Länder (1919-1933). Una biografía colectiva (pp. 1-32)

La investigación biográfica-colectiva de las diputadas del Partido del Centro y de la Bayerische Volkspartei revela una notable homogeneidad respecto a la procedencia social y la formación. La experiencia de discriminación debida al sexo era el impulso decisivo para emplear sus energías en las asociaciones femeninas y profesionales de confesión católica. El estado civil y las diferencias entre las generaciones estructuran la iniciativa respecto a la «cuestión feminista». Para las mujeres solteras y las que ejercen una profesión, esa iniciativa estaba estrechamente vinculada con la lucha por la formación y la carrera. Después de analizar la relación entre las condiciones sociales y las perspectivas de obtener un mandato cabe constatar que (dentro del grupo investigado) especialmente las pedagogas organizadas en la »Unión de Profesoras católicas de Alemania« (VkdL) podían llevar a cabo su propósito a largo plazo.

Nils Goldschmidt: Fe cristiana, teoría económica y orientación práctica: Walter Eucken y el anexo 4 del memorial del »Círculo Bonhoeffer de Friburgo« (pp. 33-48)

La importancia de la »escuela de Friburgo« entorno a Walter Eucken para la teoría económica resulta indiscutible. No obstante, se presta poca atención a sus contribuciones a los fundamentos normativos de regímenes económicos en general y de la economía social del mercado en especial. El anexo N° 4 del memorial del »Círculo Bonhoeffer de Friburgo« (compárese HPM 4/1997)

ofrece la posibilidad de analizar más detalladamente la relación entre normatividad y régimen económico en la obra de Eucken. En ese anexo sobre »El régimen económico y orden social«, escrito en 1942/43, los economistas C. von Dietze, W. Eucken y A. Lampe marcan sus directrices para el desarrollo de un régimen económico que se puede definir como un conjunto de los impulsos de la fe, la teoría y la práctica.

Andreas Metz: Compañía de estabilidad limitada. Adenauer y Erhard en 1948/49 (pp. 49-81)

Ludwig Erhard, el director del Consejo Económico de Francfort, y Konrad Adenauer, el presidente de la CDU en la zona británica, se unieron en la primavera de 1949 para formar un dúo dirigente que iba dominando el primer gobierno federal y casi dos décadas de política en la República Federal de Alemania. Para Adenauer, esa alianza era un pacto meramente funcional para apartar la CDU demostrativamente de corrientes socialistas. Erhard, originalmente más bien un simpatizante del Partido liberal (FDP), se decidió afiliarse a la Unión porque su política económica estaba a punto de fracasar debido a unos conflictos internos de la CDU/CSU. Desde el principio, Adenauer trató a Erhard con oculta desconfianza, la que se convirtió en rechazo abierto poco después de la formación del primer gobierno. Un vistazo a las biografías de ambos muestra dos hombres de caracteres opuestos.

Ulrich von Hehl: El político como testigo de una época. Heinrich Krone como observador de la era de Adenauer (pp. 83-104)

Heinrich Krone (1895-1989), consejero del primer Canciller Federal y su íntimo confidente en asuntos políticos, se muestra un excelente observador de la era de Adenauer, como nos revelan sus diarios. Ese hecho se demuestra en el artículo, sobre todo a base de ejemplos: su relación con Adenauer, la crisis en torno a las elecciones presidenciales de 1959, la actuación de Heinrich Lübke, Presidente de la República Federal, y el cambio conflictivo de Adenauer a su sucesor poco querido Ludwig Erhard.

Torsten Oppelland: El Grupo Protestante de la CDU/CSU, 1952-1969 (pp. 105-143)

El Grupo Protestante (Evangelischer Arbeitskreis, EAK) de la CDU/CSU, fundado en 1952, hizo retroceder la influencia de Heinemann y Niemöller en el protestantismo alemán y, simultáneamente, atrajo a los electores protestantes de ambiente conservador, vinculándolos firmemente a la CDU y CSU. Mas a principios de los años sesenta hubo un estancamiento que quisieron superar por actividades en público, en la Iglesia y dentro del partido. Por la misma causa pretendían unas reformas institucionales que activaran los socios del EAK. La fama del presidente Gerhard Schröder, el que fue considerado como posible sucesor de Adenauer y Erhard, proporcionaba una atención aumentada a los congresos anuales del EAK. Un comisión de alto nivel personal estaba designada a dialogar con la Iglesia, pero ya no se podía detener la tendencia hacia la izquierda en la Iglesia protestante. El EAK tampoco logró consolidar duraderamente su posición dentro de la CDU/CSU. A finales de los años sesenta, hubo una urgente necesidad de reforma, tanto en el EAK como en el partido entero.

Bernd Schäfer: La política eclesiástica de la CDU en la RDA y la Iglesia católica (pp. 145-165)

Hasta ahora, la política eclesiástica de la CDU frente a la Iglesia católica en la zona de ocupación soviética y más tarde en la RDA apenas se ha estudiado. Estaba a la sombra de la política frente a las Iglesias protestantes y resultaba considerablemente menos eficaz. Después del inicial apoyo católico para la fundación de la CDU en la zona soviética en 1945, la relación con la Iglesia cambió en las décadas siguientes, analógicamente a la política de la SED y también según la dirección de la CDU en la RDA. El instrumental de la centralizada política eclesiástica de la CDU frente a la Iglesia católica se aplicó en estrecha coordinación con la SED y bajo el mando del Ministerio de Seguridad del Estado. En algunos casos singulares de carácter local, como en el Eichsfeld, la CDU y la Iglesia católica podían cooperar e incluso restringir el poder de la SED.

Günter Buchstab: En conmemoración de un político renano (pp. 167-174)

Hans Katzer, Ex-Ministro Federal del Trabajo y del Orden social (1965-1969), fue también presidente de las »Comisiones Sociales« (CDA) de la CDU durante muchos años. Fallecido el día 18 de julio del año 1996, Katzer cumpliría ochenta años el día 31 de enero de 1999. El artículo retrata la vida y obra del político social que había nacido en Colonia.

Theresia Theurl: Las conversiones monetarias en la Historia de Alemania desde 1871 (pp. 175-200)

A la primera unificación del sistema monetario en el año 1871 siguieron las conversiones monetarias después de la Primera y Segunda Guerra Mundial, cuando se había que reemplazar unas sistemas monetarias que ya no contaban con la confianza a causa de la inflación. Después de la integración política y monetaria del Sarre en 1957/59 y de los »nuevos Länder« en 1990, la población de esas regiones también adoptó una nueva moneda, y a la vez, el área monetaria del Marco Alemán se extendió. Sin embargo, la introducción de una nueva moneda sólo presenta una »nueva fachada«, mientras que los cambios adicionales que implica el nuevo sistema monetario son más profundos. Además, resulta decisivo cómo reglamentan los elementos no monetarios del régimen económico. Eso también es cierto para la próxima conversión monetaria – la introducción del EURO en Alemania.

Bernd Sprenger: El 50. aniversario de la reforma monetaria en Alemania. 1948 y las consecuencias políticas y económicas (pp. 201-218)

La reforma monetaria de 1948 era necesaria para eliminar la abundancia de dinero y el gravoso endeudamiento del Estado que resultaba de la Segunda Guerra Mundial. Esta reforma indicó también el comienzo de una nueva época para Alemania. Conjuntamente con la rápida reforma del sistema económico, es decir el abandono de la economía dirigida y la introducción de la economía de mercado, la reforma monetaria echó el cimiento de la reconstrucción económica de la Alemania Occidental, la que se efectuó de una manera sorprendentemente rápida. El Marco Alemán se convirtió en la moneda más estable y la segunda más importante del mundo, aunque al principio muchos estimaron escépticamente sus probabilidades de éxito.

Manfred J.M. Neumann: Las Monedas alemanas en el Sistema monetario internacional desde la Segunda Guerra Mundial (pp. 219-226)

Después de su introducción en el año 1948 y su ingreso en el sistema monetario internacional de Bretton Woods en 1952, el Marco Alemán – contrariamente al marco de la RDA – entró en una historia de éxito nunca visto. En su auge en los años sesenta llegó a ser la moneda de reserva mundial más importante después del dólar. Su papel como guía en la lucha contra la inflación a escala mundial durante los años setenta, así como su función de »áncora de la estabilidad« para el sistema monetario europeo a principios de los años ochenta fueron impensables sin el consenso político y social respecto a la importancia fundamental de una moneda estable. Será el modelo a imitar y la escala para medir el éxito del EURO durante las décadas venideras.

Marie Luise Recker: Las estructuras sociales de los Partidos políticos en la Alemania Occidental, 1945-1990 (pp. 227-236)

El ensayo describe la pauta metódica y la intención de un proyecto de investigación con el fin de analizar el desarrollo de la estructuración social de los partidos políticos en la República Federal de Alemania desde 1945 hasta 1990. Es el objetivo del ensayo mostrar un diagrama de desarrollo de los afiliados así como ilustrar los reflejos del cambio social en los partidos. Se trata de un intento de revelar diferentes ambientes sociales y distintos caminos de socialización de los afiliados, precisar la representación de los sectores de la población en los partidos y concretar la importancia de influencias confesionales, de influencias específicas del sexo y de la edad y de la procedencia que unidas marcan la fisonomía de los partidos.

Ernst Friedrich Jung: Las »Memorias« de Genscher en retrospectiva (pp. 237-254)

Hans Dietrich Genscher, el Ex-Ministro Federal de Asuntos Exteriores, desempeñó un papel importante en los procesos de la reunificación alemana y la integración europea. Sus Memorias, publicadas en septiembre de 1995, merecen un repaso crítico a la luz de nuevos conocimientos. Pues, al tratar los temas de la reunificación y la política nacional, la integración europea, las expropiaciones soviéticas (1945-1949), sus Memorias exhiben omisiones, contradicciones y descripciones armonizadas.

Zusammenfassungen

Birgit Sack: Die weiblichen Reichs- und Landtagsabgeordneten des Zentrums und der Bayerischen Volkspartei (1919-1933). Eine Kollektivbiographie (S. 1-32)

Die kollektivbiographische Untersuchung der weiblichen Abgeordneten des Zentrums und der BVP ergibt eine große Homogenität hinsichtlich sozialer Herkunft und Ausbildung. Geschlechtsspezifische Diskriminierungserfahrungen bilden einen zentralen Impuls für das Engagement in den katholischen Frauen- und Berufsverbänden. Der Familienstand und die Generationszugehörigkeit strukturieren das Engagement in der »Frauenfrage«. Dieses war für die ledigen, berufstätigen Frauen aufs engste verknüpft mit dem Kampf um Bildung und Beruf.

Hinsichtlich des Verhältnisses von Sozialprofil und Mandatschancen bleibt festzuhalten, daß sich namentlich die im Verein katholischer deutscher Lehrerinnen (VkdL) organisierten Pädagoginnen innerhalb der Untersuchungsgruppe langfristig durchsetzen konnten.

Nils Goldschmidt: Christlicher Glaube, Wirtschaftstheorie und Praxisbezug. Walter Eucken und die Anlage 4 der Denkschrift des Freiburger Bonhoeffer-Kreises (S. 33-48)

Die wirtschaftstheoretische Bedeutung der Freiburger Schule um Walter Eucken ist unbestritten, ihr Beitrag für die normativen Grundlagen von Wirtschaftsordnungen allgemein und der Sozialen Marktwirtschaft insbesondere wird hingegen nur wenig beachtet. Die Anlage 4 der *Denkschrift* des Freiburger Bonhoeffer-Kreises (vgl. dazu HPM 4/1997) bietet die Möglichkeit, die Beziehung von Normativität und wirtschaftlicher Ordnung bei Eucken näher zu analysieren. In dieser Anlage zur »Wirtschafts- und Sozialordnung«, 1942/43 verfaßt, benennen die Ökonomen C. von Dietze, W. Eucken und A. Lampe ihre Leitlinien für die Entwicklung einer Wirtschaftsordnung, die als Zusammenspiel von Glaubensimpuls, Theorieimpuls und Praxisimpuls umschrieben werden kann.

Andreas Metz: Gemeinschaft mit beschränkter Haltbarkeit. Adenauer und Erhard 1948/49 (S. 49-81)

Der Wirtschaftsdirektor im Frankfurter Wirtschaftsrat, Ludwig Erhard, und der CDU-Vorsitzende in der britischen Zone, Konrad Adenauer, verbanden sich im Frühjahr 1949 zu einem Gespann, daß die erste Bundesregierung und fast zwei Jahrzehnte bundesrepublikanische Politik dominieren sollte. Die Verbindung war für Adenauer ein Zweckbündnis, um die CDU deutlich von sozialistischen Strömungen abzugrenzen. Erhard, ursprünglich ein FDP-Mann, entschied sich für die Union, weil seine Wirtschaftspolitik an CDU/CSU-internen Konflikten zu scheitern drohte. Adenauer begegnete Erhard von Beginn an mit verstecktem Mißtrauen, das kurz nach der Regierungsbildung in offene Ablehnung umschlug. Ein Blick auf beider Biographien zeigt zwei charakterlich entgegengesetzte Menschen.

Ulrich von Hehl: Der Politiker als Zeitzeuge. Heinrich Krone als Beobachter der Ära Adenauer (S. 83-104)

Heinrich Krone (1895-1989), langjähriger enger politischer Vertrauter und Ratgeber des ersten Bundeskanzlers, erweist sich in seinen Tagebüchern als hervorragender Beobachter der Ära Adenauer. Das verdeutlicht der Beitrag vor allem an seinem Verhältnis zu Adenauer, der Krise um die Präsidentschaftswahlen 1959, der Amtsführung von Bundespräsident Heinrich Lübke und dem hindernisreichen Wechsel zu Adenauers ungeliebtem Nachfolger Ludwig Erhard.

Torsten Oppelland: Der Evangelische Arbeitskreis der CDU/CSU, 1952-1969 (S. 105-143)

In den 50er Jahren gelang es dem 1952 gegründeten Evangelischen Arbeitskreis der CDU/CSU, den Einfluß der Heinemann-Niemöller-Gruppe im deutschen Protestantismus zurückzudrängen und die konservativen evangelischen Wähler fest an CDU und CSU zu binden. Zu Beginn der 60er Jahre trat Stagnation ein. Sie sollte durch Aktivitäten in Öffentlichkeit, Kirche und Partei überwunden werden. Institutionelle Reformen sollten die Mitgliedschaft des EAK aktivieren.

Die Prominenz des Vorsitzenden Gerhard Schröder, der als potentieller Nachfolger Adenauers und Erhards galt, verschaffte den Jahrestagungen des EAK erhöhte Aufmerksamkeit. Eine hochkarätige »Studiengruppe« sollte den Dialog mit der Kirche führen. Doch konnte man den Linkstrend in der Kirche nicht aufhalten. Auch gelang es dem EAK nicht, seine Position in der Union dauerhaft zu stärken. Ende der 60er Jahre bestand beim EAK wie in der Gesamtpartei akuter Reformbedarf.

Bernd Schäfer: Die Kirchenpolitik der Ost-CDU und die katholische Kirche in der SBZ/DDR (S. 145-165)

Die Kirchenpolitik der Ost-CDU gegenüber der katholischen Kirche in der SBZ/DDR ist bisher kaum beleuchtet worden. Sie stand im Schatten der Politik gegenüber den evangelischen Kirchen und war wesentlich erfolgloser. Nach der katholischen Unterstützung der CDU-Gründung 1945 wandelte sich in den kommenden Jahrzehnten das Verhältnis zur Kirche analog zur Politik der SED und damit auch der Ost-CDU-Führung. Die Instrumentarien der zentralen CDU-Kirchenpolitik gegenüber der katholischen Kirche wurden in enger Zusammenarbeit mit der SED und unter Steuerung durch das MFS angewandt. In örtlichen Sonderfällen dagegen, wie im Eichsfeld, konnten Ost-CDU und katholische Kirche kooperieren und sogar die SED-Herrschaft beschränken.

Günter Buchstab: Hans Katzer. Zur Erinnerung an einen rheinischen Sozialpolitiker (S. 167-174)

Am 31. Januar 1999 wäre der am 18. Juli 1996 verstorbene CDU-Politiker, ehemalige Bundesminister für Arbeit und Sozialordnung (1965-1969) und langjährige Vorsitzende der CDU-Sozialausschüsse Hans Katzer 80 Jahre alt geworden. Der Beitrag beschreibt Leben und Werk des in Köln geborenen Sozialpolitikers.

Theresia Theurl: Währungsumstellungen in der deutschen Geschichte seit 1871 (S. 175-200)

Der erstmaligen Vereinheitlichung des deutschen Geldwesens 1871 folgten nach dem Ersten und Zweiten Weltkrieg Währungsumstellungen. Es waren Währungen zu ersetzen, die, durch Inflation zerstört, das Vertrauen verloren hatten. Mit der politischen und monetären Integration des Saarlandes 1957/59 und der neuen Bundesländer 1990 übernahm die Bevölkerung dieser Gebiete eine neue Währung. Das DM-Währungsgebiet erfuhr eine Ausdehnung. Die Einführung einer neuen Währung ist allerdings nur Oberfläche. Ausschlaggebend ist, welche zusätzlichen Veränderungen in der Geldordnung implementiert werden und wie die nicht-monetären Elemente der Wirtschaftsordnung ausgestaltet werden. Dies gilt auch für die nächste Währungsumstellung, die Einführung des Euro in Deutschland.

Bernd Sprenger: 50 Jahre Währungsreform. 1948 und die wirtschaftspolitischen Folgen (S. 201-218)

Die Währungsreform von 1948 war notwendig, um den Geldüberhang und die drückende Staatsverschuldung aus dem Zweiten Weltkrieg zu beseitigen. Sie markierte zugleich einen Wendepunkt für Deutschland. Zusammen mit dem zügigen Umbau der Wirtschaftsordnung – Abkehr von der Zwangswirtschaft und Einführung der Marktwirtschaft – legte die Währungsreform das Fundament für den überraschend schnellen wirtschaftlichen Wiederaufbau Westdeutschlands. Die

D-Mark avancierte, obwohl ihre Erfolgsschancen anfangs durchaus skeptisch beurteilt wurden, zur stabilsten und zweitwichtigsten Währung der Welt.

Manfred J. M. Neumann: Die deutschen Währungen im internationalen Währungsgefüge seit dem Zweiten Weltkrieg (S. 219-226)

Nach ihrer Einführung 1948 und ihrem Eintritt in das Weltwährungssystem von Bretton Woods 1952 erlebte die D-Mark, im Gegensatz zur Mark Ost, eine beispiellose Erfolgsgeschichte. Ihr Aufstieg zur führenden Weltreservewährung nach dem Dollar in den 60er Jahren, ihre Schriftstellerrolle im Kampf gegen weltweite Inflation während der siebziger und ihre Funktion als Stabilitätsanker für das Europäische Währungssystem Anfang der achtziger Jahre waren undenkbar ohne den politischen und sozialen Konsens über die Bedeutung stabilen Geldes. An diesem Vorbild wird in den kommenden Jahrzehnten der Euro gemessen.

Marie Luise Recker: Die Sozialstrukturen der Parteien in Westdeutschland 1945-1990 (S. 227-236)

Der Aufsatz beschreibt methodischen Ansatz und Intention eines Forschungsvorhabens über die sozialstrukturelle Entwicklung der Parteien in der Bundesrepublik Deutschland von 1945 bis 1990. Zielsetzung ist, die Mitgliederbewegung darzustellen sowie den Reflex des allgemeinen sozialen Wandels in den Parteien herauszuarbeiten. Insgesamt wird der Versuch unternommen, unterschiedliche Milieus und Sozialisationswege der Parteimitglieder sichtbar zu machen, die Schichtenrepräsentanz in den Parteien näher zu bestimmen und die Bedeutung von konfessionellen, geschlechts-, alters- und herkunftsbezogenen Einflüssen auf das »Gesicht« der Parteien herauszuarbeiten.

Ernst Friedrich Jung: Genschers »Erinnerungen« im Rückblick (S. 237-254)

Der ehemalige Bundesaußenminister Hans-Dietrich-Genscher spielte bei der deutschen Wiedervereinigung und bei der europäischen Integration eine wichtige Rolle. Seine im September 1995 veröffentlichten Erinnerungen verdienen im Lichte neuerer Erkenntnisse eine kritische Überprüfung. Bei den Themen Deutschlandpolitik, Wiedervereinigung, europäische Integration, sowjetische Enteignungen 1945-1949 zeigen sich Lücken, Widersprüche und geschrönte Darstellungen.